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Oœwiadczenie skierowane do minister pracy i polityki spo³ecznej Jolanty Fedak

Szanowna Pani Minister!
Z najnowszego raportu GUS wynika, ¿e w ponad trzystu gminach a¿ 20% ich mieszkañców utrzymu-

je siê ze œrodków pomocy spo³ecznej. To bardzo du¿a liczba ludzi pozostaj¹cych pod opiek¹ oœrodków
pomocy spo³ecznej. Istotnym problemem jest fakt, ¿e tylko 3,5% rodzin, którym przyznano zasi³ki,
z dwóch milionów, podpisa³o z pracownikami gmin kontrakty socjalne. Na podstawie rozmów z pracow-
nikami powiatowych centrów pomocy spo³ecznej wiem, ¿e gdyby takie kontrakty by³y w gminach czê-
œciej stosowane, to nie by³oby tylu skierowañ dzieci do placówek opiekuñczo-wychowawczych.
Kontrakt socjalny mobilizuje osobê na przyk³ad do zarejestrowania siê w urzêdzie pracy, znalezienia za-
trudnienia, wyremontowania mieszkania, poddania siê terapii odwykowej czy zadbania o higienê rodzi-
ny i zdrowie dzieci. A w³aœnie te przes³anki s¹ najczêœciej powodem odbierania rodzinom praw
rodzicielskich i kierowania dzieci do placówek.

W artykule z dnia 26 kwietnia 2010 r. w „Dzienniku Gazecie Prawnej” pani doktor Mariola Rac³aw
z Uniwersytetu Warszawskiego zwraca uwagê na to, ¿e ma³e wykorzystanie kontraktów socjalnych
przez oœrodki pomocy spo³ecznej wynika z organizacji ca³ego systemu, który jest nastawiony na
dzia³ania os³onowe, a nie aktywizuj¹ce. Uwa¿a równie¿, ¿e pracownicy socjalni poœwiêcaj¹ ma³o czasu
na pracê z rodzinami, na pracê, której elementem jest w³aœnie kontrakt socjalny, bo s¹ obci¹¿eni zbyt
du¿¹ liczb¹ obowi¹zków biurokratycznych.

W zwi¹zku z tym proszê Pani¹ Minister o informacjê na temat tego, czy s¹ propozycje legislacyjne,
które wspiera³yby i mobilizowa³y gminy do dzia³añ aktywizuj¹cych osoby korzystaj¹ce z pomocy
spo³ecznej, a zmniejsza³y ich koncentracjê na wyp³acaniu zasi³ków.

Z wyrazami szacunku
Roman Ludwiczuk




